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_- Działalność Polskiego Towarzystwa Leśnego 
w okresie wrzesień 1977 — sierpień 1978 

Podstawą działania Zarządu Głuwnego, jego agend wewnętrznych 
i ogniw terenowych w okresie sprawozdawczym był program usta- 

lony 3011978 r. na posiedzeniu plenarnym ZG z udziałem przewodni- 

czących oddziałów. Uwzględniał on uchwały 77 Zjazdu, aktualne potrze- 
by nauki i praktyki leśnictwa i drzewnictwa. Brał jednak pod uwagę 

możliwości finansowe Towarzystwa. 

W realizacji przyjętego programu współdziałaliśmy z organizacjami 

społecznymi o pokrewnej tematyce, instytucjami naukowo-badawczymi 
oraz administracją leśną i drzewnoprzemysłową. Wyniki działalności 

ocenić należy na ogół pozytywnie. 

Szczegółowe sprawozdanie poprzedzą dane ogólne o stanie Towarzy- 

stwa. 

I. Organizacja PTL pozostaje na ogół bez zmian. W ramach ZG dzia- 

łają 4 komisje o charakterze funkcjonalnym, 12 specjalistycznych, 3 pro- 

blemowe. Ostatnio powołany został zespół specjalistyczny do spraw 

uprawy jodły olbrzymiej. 

W skład ogniw terenowych wchcdzi 16 oddziałów — z czego 11 zlo- 

kalizowanych przy OZLP. Pozostałe (Gdańsk, Przemyśl, Radom) utrzy- 
mały się w starym układzie terytorialno-organizacyjnym. Oddział płocki 

przejął tradycje byłego oddz. siedleckiego. W większości oddziałów po- 

wstają koła terenowe, wykazujące niekiedy dość dużą aktywność. W roku 
bieżącym został zatwierdzony nowy statut PTL, który dostosowany jest 

do ogólnie obowiązujących przepisów (wydłużona kadencja, nowy spo- 
sób wyboru władz, zmienna liczba członków ZG dostosowana do stanu 

osobowego Towarzystwa itp). Bliższe szczegóły dotyczące statutu jak rów- 

nież propozycje nowych regulaminów działania ZG, Głównej Rewizyjnej 

'oraz Sądu Koleżeńskiego przedstawi Zjazdowi Przedstawiciel Komisji 

Organizacyjno-Prawnej dyrektor R. Parewicz. 

Il. Stan ewidencyjny. Liczba członków pod koniec sierpnia 1978 г. wy- 

nosiła 1986 i w stosunku do roku ubiegłego wzrosła o 186 osób. Najlicz- 

niejsze są oddziały: Kraków (286 osób), następnie Warszawa, Katowice, 
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Przemyśl. Najmniej członków ma oddział płocki (30), a następnie oddz. 

Szczecinek i Białystok. Najstarsze pokolenie leśników stanowi ponad 

10%, najmłodsze — studenci ok. 5% składu osobowego. Rozpatrując - 

problem liczebności Towarzystwa w ujęciu retrospektywnym należy 

stwierdzić, że sytuacja ta w ostatnich dwóch latach wydatnie się popra- 

wiła. Osiągnięcia na tym odcinku odnotowujemy w oddziałach: krakow- 

skim, przemyskim, lubelskim. Cieszy nas szczególnie aktywizacja koła 

młodych na Wydziale Leśnym AR w Krakowie. Jest w tym zasługa 

m. in. doc. K. Heymanowskiego. = 

III. Sytuacja finansowa. Preliminarz budżetowy na rok 1978 wynosi 

458 tys. zł. Podstawowym źródłem finansowania są składki członkow- 

skie — 322 tys., z czego od osób fizycznych 110 tys., od osób prawnych 

212 tys. Dotacja РАМ wynosi 78 tys. zł. Główne kierunki wydatkowa- 

nia — to popularyzacja wiedzy leśnej, następnie działalność problemowo- 

-naukowa. Wydatków na akcję wydawniczą nie planowano ze względu 

na zmiany w sposobie jej finansowania. Koszty utrzymania personelu 

biura stanowią ok. 1/4 ogólnych wydatków Towarzystwa. 
W kształtowaniu sytuacji finansowej PTL duży wkład mają członko- 

wie wspierający, których liczba w roku bieżącym wynosi 522. Są nimi 

nadleśnictwa, biura urządzania lasu, ośrodki transportu leśnego, zakłady 

przemysłu tartacznego, stolarki budowlanej, przemysłu płytowego, leśnej 

produkcji niedrzewnej i inne, a także osoby prywatne (prof. F. Krzy- 

sik, prof. S$. Tyszkiewicz, prof. A. Żabko-Potopowicz). Re- 

alizacja preliminarza budżetowego przebiega na ogół sprawnie, zazna- 

czają się jednak nadal opóźnienia w regulowaniu składek członkowskich 

i opłat za „Sylwana . 

IV. Realizacja wniosków 77 Zjazdu Delegatów. Wnioski ostatniego Zjazdu 

miały charakter zróżnicowany. 

Pierwsza grupa wniosków dotyczyła wewnętrznych spraw Towarzy- 

stwa i obejmowała m. in.: 1. upowszechnianie wśród leśników człon- 

kowstwa PTL, 2. zwiększanie prenumeraty „Sylwana”, 3. usprawnienia 

w zakresie ściągalności składek członkowskich. | 

Realizacja tej grupy wniosków przebiegała niejednolicie. Wniosek 

pierwszy jest sukcesywnie realizowany, natomiast sprawa upowszech- 

nienia „Sylwana” ma charakter bardziej złożony. Dotychczasowe próby 

zwiększenia prenumeraty drogą administracyjną nie zdały egzaminu. 

Stąd też ZG podejmuje starania o uatrakcyjnienie czasopisma. Mamy 

na tym odcinku pewne osiągnięcia. Cennym nabytkiem w „Sylwanie * 

jest kronika działalności PTL i ważniejsze wydarzenia związane z le- 

śniectwem, wspomnienia o zmarłych, zasłużonych leśnikach, przegląd do- 

kumentacyjny, recenzje i informacje o książkach, a także notatki z prasy 
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bieżącej dotyczące leśnictwa, ochrony środowiska, przemysłu drzewnego 
i inne. Nasze starania zmierzają do przekształcenia profilu czasopisma, 
powołania rady programowej oraz wzmocnienia komitetu redakcyjnego. 
Chodzi tu przede wszystkim o dostosowanie się do aktualnych potrzeb 
nauki i praktyki leśnictwa oraz przemysłów bazujących na drewnie dla 
zapewnienia pełnej ich integralności z gospodarką leśną. Wniosek trzeci, 
dotyczący usprawnienia ściągalności składek, powinien być sprawą we- 
wnętrzną poszczególnych oddziałów. Doświadczenia oddziałów krakow- 
skiego, lubelskiego, poznańskiego czy toruńskiego świadczą, że sprawa 
jest możliwa do opanowania, wymaga tylko inwencji organizacyjnej lo- 
kalnych zarządów. 

Druga grupa wniosków postulowała: 1. podjęcie starań o wydanie 
encyklopedycznego słownika leśnego, 2. urządzenie w Muzeum Leśnictwa 
działu obrazującego ogromne znaczenie lasu oraz rolę i udział leśników 
w walkach wyzwoleńczych narodu, 3. włączenie ZG w podjętą przez 
oddział w Radomiu akcję ufundowania kamienia pamiątkowego człon- 
kowi honarowemu Towarzystwa Teodorowi Zielińskiemu. 

PTL nie dysponuje odrębnymi środkami i nie może sfinansować 
słownika, tym niemniej popiera inicjatywy Komisji Słownictwa Leśnego 
i jej przewodniczącego prof. E. Więcki w staraniach o dotacje (m. in. 
w Ministerstwie Nauki, Szkolnictwa Wyższego i Techniki). Stan zaawan- 
sowania pracy nad słownikiem pozwala przypuszczać, że uzyska się nie- 

zbędne fundusze na jego sfinansowanie. 

ZG powołał pod kierunkiem dr. Z. Neugebauera zespół roboczy, 
który porządkuje materiały związane z wkładem leśników w walkę o wol- 

ność i ich rolę w latach II wojny światowej. Podejmuje się również 

działania zmierzające do zbierania pamiątek z okresu okupacji. Akcją tą 

kieruje Komisja Historii Leśnictwa, a w Prezydium Rady Naukowej 

Muzeum Leśnictwa zasiada zastępca 'przewodniczącego Komisji prof. 

J. Broda. 

ZG patronuje akcji podjętej przez oddział w Radomiu dla uczczenia 

pamięci Teodora Zielińskiego. W finansowaniu niezbędnych prac ucze- 

stniczą i inne oddziały. W odpowiedniej chwili włączymy się bezpośred- 

nio dla podkreślenia roli jaką odegrał ten zasłużony człowiek w leśnictwie 

polskim. 

Realizując zalecenia 77 Zjazdu Delegatów, Sesję Naukową w roku 

bieżącym poświęcono lasom niskoprodukcyjnym w Polsce na przykładzie 

Puszczy Noteckiej. Sądzimy, że w przedstawionej tematyce referatowej 

będzie można sprecyzować kierunki działania dla rozwiązania tego pro- 

blemu w przyszłości. Chciałbym podkreślić dobrą współpracę i pomoc, 

jaką otrzymał Komitet Organizacyjny ze strony OZLP w Poznaniu. Wy- 
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razamy podziekowanie Kierownictwu Okregu oraz miejscowemu Oddzia- 

łowi PTL za duży wkład pracy. 

V. Popularyzacja wiedzy leśnej. Jedną z form jej przejawiania się była 

akcja odczytowa. W okresie sprawozdawczym wygłoszono 21 referatów 

w 8 oddziałach. Tematyka większości dotyczyła ogólnych zagadnień le- 

Śnictwa, z czego tematyka hodowlana była przedstawiona w 5, gene- 

tyczno-selekcyjna w 2 referatach. Na tematy: organizacji LP, metod za- 

lesiania, ochrony lasu przypadało po 1 referacie, na ochronę środowiska 

2 referaty. Zwiększenie liczby osób wyjeżdżających za granicę wpły- 

nęło na wzrost referatów poświęconych sprawom leśnictwa w innych 

krajach: 6 referatów o charakterze bardziej ogólnym, a 3 związane 

z techniką pozyskiwania i transportu drewna w krajach sąsiednich (Szwe- 

cja, Finlandia, Węgry). Niezależnie od akcji kierowanej przez Komisję 

Krzewienia Wiedzy Leśnej poszczególne oddziały organizowały odczyty 

na własną rękę. 

Istotną częścią popularyzacji lasu, leśnictwa i drzewnictwa była pu- 

blicystyka naukowa, skupiona przede wszystkim w „Sylwanie'. Organ 

Towarzystwa ukazuje się w nakładzie 2090 egzemplarzy, członkowie 

prenumerują 460, tzn. co czwarta osoba. Na wymianę z zagranicą przy- 

pada 120 egzemplarzy. Administracja leśna i jednostki drzewnoprzemy- 

słowe oraz osoby prywatne, biblioteki i inne abonują ok. 1400 egzempla- 

rzy. Prowadzimy wymianę z 93 krajami świata (kraje socjalistyczne 

31 egzemplarzy, państwa zachodnie i trzeci świat — 56). Dzięki wymianie 

posiadamy bibliotekę wartości 194 tys. zł. W ramach posiadanego księgo- 

zbioru wydawnictwa zwarte stanowią 1049 woluminów, periodyki 1300 

woluminów. 

Towarzystwo popiera akcje propagandowe związane z lasem, leśni- 

ctwem 1 drzewnictwem. W roku 1977 finansowaliśmy „Wspomnienia 

leśników bieszczadzkich”. Oczekujemy inicjatyw i zgłoszeń w tym 

zakresie. 

Utrzymujemy kontakty z leśnikami wielu krajów. Dzięki temu przed- 
stawiciele PTL byli w ostatnich latach gośćmi leśników szwedzkich, za- 

chodnio-niemieckich, czeskich i słowackich, bułgarskich i węgierskich. Go- 

Scilismy również w naszym kraju w ramach rewizyty przedstawicieli 

współpracujących z nami organizacji leśnych. Częstym gościem Towarzy- 

stwa jest prof. J. Solecki z Kanady. 

VI. Działalność wydawnicza. Jest to jedno z ważnych poczynań Towarzy- 
stwa. Mamy w tym zakresie dość duże osiągnięcia. Z ważniejszych po- 
zycji znajdujących się w trakcie przygotowania i wydania znajdują się: 
Mała Encyklopedia Leśnictwa pod redakcją prof. S. Tyszkiewicza, 
wydawca: Państwowe Wydawnictwo Naukowe; Las w literaturze i sztu- 
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ce — druku podjęło się Wydawnictwo Sport i Turystyka. Znajduje się 

w trakcie opracowywania; zakończońa została praca nad wydawnictwem 

Wykaz stopni i tytułów naukowych nadanych w dziedzinie leśnictwa 

i drzewnictwa polskiego w latach 1965—1976, w opracowaniu dr. B.Szy- 

mańskiego:i mgr B. Denis. Opracowanie przekazano Komitetowi 

Nauk Leśnych PAN do opublikowania. - 

VII. Działalność problemowo-naukowa rozwijała się w komisjach specjali- 

stycznych i przejawiała się w spotkaniach dyskusyjnych, konferencjach 

problemowych itp. Na uwagę zasługuje działalność następujących komisji: 

1) Komisja Przyrodniczych Podstaw Leśnictwa zorganizowała dwa 

spotkania. Pierwsze o charakterze kameralnym w lutym 1978 r. w War- 

szawie. Referat nt.: „Program nasienno-selekcyjny w LP” wygłosił doc. 

S.Heymanowski. Zebranie drugie o charakterze terenowym przy- 

gotowane przy współudziale OZLP Białystok i miejscowego oddziału 

poświęcone było gospodarce w kompleksie Puszczy Białowieskiej. Re- 

feraty wygłosili: doc. S Graniczny z IBL oraz mgr inż. M. Ku- 

trzeba i mgr inż. L. Miłkowski z Okręgowego Zarządu. Ponadto 

przewodniczący Komisji prof. B. Zabielski wygłosił odczyt na kon- 

ferencji zorganizowanej przez Ośrodek Badań Naukowych w Białymsto- 

ku. Tytuł referatu: Stan gospodarki leśnej w Puszczy Białowieskiej 

i problemy jej modernizacji; | 

2) Komisja Urządzania Lasu i Rozmiaru Użytkowania była głównym 
inicjatorem ustosunkowania się do podstawowych dokumentów opraco- 

wanych ostatnio w leśnictwie, a mianowicie: zasad hodowlanych i in- 

strukcji urządzania lasu. Przewodniczący Komisji w okresie sprawo- 

zdawczym działał w kierunku właściwego ujęcia uwag Towarzystwa 

w tych dokumentach. Podejmował też bezpośrednie interwencje u osób 

odpowiedzialnych. za ich poprawne opracowanie. Na podkreślenie za- 

sługuje też opracowanie przez mgr. M. Czuraja referatu pt. Ochronne 

i społeczne funkcje lasu jako główne zadania w dobie narastającej ko- 

nieczności ochrony środowiska. Referat ten został powielony i dotarł 

do zainteresowanych instytucji i osób; 

3) Komisja Ekonomiki i Organizacji Gospodarstwa Leśnego (przewod- 

niczący prof. M. Podgórski) zajmowała się ważkim problemem do- 

tyczącym organizacji i systemu zarządzania lasami: państwowymi. Został 

on ujęty w trzech podstawowych zagadnieniach: model nadleśnictwa 

współczesnego, organizacja przedsiębiorstwa leśnego 1 współdziałanie 

z jednostkami pomocniczo-usługowymi, system zarządzania organizac ją 

gospodarczą Lasy Państwowe. Zagadnienia te znajdują się w trakcie 

opracowania i kolejno będą przedstawione 1 dyskutowane na posiedze- 

niach Komisji; 
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4) Komisja Inżynierii Leśnej i Gospodarki Wodnej odbyła dwa spotka- 

nia dyskusyjne. Pierwsze poświęcone mechanizacji robót wodnomeliora- 

cyjnych w lasach (grudzień 1977 — Kraków), na którym referat wy- 

głosił doc. J. Gruszczyński z AR w Krakowie. Na drugim spotka- 

niu referat nt. Elementy prefabrykowane w zastosowaniu do zabudowy 

potoków górskich wygłosił inż. Г. Niedzielski z Pracowni Biura 

Studiów i Projektów LP w Łodzi. 

W stadium przygotowania znajduje się konferencja nt. Melioracje 

wodne w Puszczy Niepołomieckiej. Komisja podjęła się opracowania mo- 

nografii pt. Budownictwo inżynieryjne, drogowe i wodne w Lasach Pań- 

stwowych w minionym trzydziestoleciu. Ustalono skład osobowy zespołu 

redakcyjnego pod kierunkiem prof. P. Prochala, przewodniczącego 

Komisji. Godną podkreślenia sprawą jest również nawiązanie kontaktów 

z grupą leśników czechosłowackich i zorganizowania dla nich objazdu 

terenowego w celu zapoznania kolegów z CSRR z problematyką zabu- 

dowy potoków górskich, transportu leśnego, budową osad leśnych, me- 

lioracjami wodnymi w Lasach Państwowych. Trasa objazdu przebiegała 
przez tereny górskie i podgórskie woj. krakowskiego, krośnieńskiego, 

przemyskiego, rzeszowskiego oraz tarnowskiego; | 

5) Komisja Zadrzewień kierowała pracą Sekcji Topolowej, grupującej 
członków PTL z b. oddz. w Siedlcach, współpracowała z Warszawskim 
Zespołem Leśnym nad prawidłowością doboru i hodowli drzew oraz 
krzewów do celów zadrzewieniowych; 

6) Komisja Lasów Niepaństwowych uczestniczyła w naradzie zorgani- 
zowanej przez Departament Lasów Nadzorowanych MLiPD poświęconej 
programowi intensyfikacji gospodarki w lasach niepaństwowych. Na na- 
radzie referat podstawowy wygłosił dyrektor Departamentu, a jedno- 
cześnie przewodniczący Komisji mgr K. Iwanowski. Komisja kon- 
tynuowała ponadto regionalne szkolenie poświęcone zespołowym formom 
gospodarowania w lasach niepaństwowych; 

1) Komisja Historii Leśnictwa. W roku bieżącym Komisja obchodziła 
20-lecie swej niezwykle owocnej działalności. Referat obrazujący jej 
osiągnięcia wygłosił prof. J. Broda — jej wiceprzewodniczący. Zasługi 
Komisji dla Towarzystwa i leśnictwa polskiego są duże. Wielokierun- 
kowa działalność szczególnie nasilona na odcinku wydawnictw (kilka-_ 
naście pczycji 6 różnorodnej tematyce), następnie starania o utworzenie 
Muzeum Leśnictwa, w których to ma szczególne zasługi doc. S$. Fiołek 
— uwieńczone sukcesem; sporządzanie dokumentacji z dziejów leśnictwa 
i drzewnictwa; publikowanie życiorysów wybitnych leśników; prace kon- 
cepcyjno-organizacyjne w związku ze zbliżającym się 100-leciem PTL: 
urządzanie różnego rodzaju rocznic i jubileuszy i inne — to w wielkim 
skrócie działalność tej zasłużonej agendy ZG. 
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W związku z 75 rocznicą urodzin prof. F. Krzysika, z inicjatywy 

właśnie Komisji Historii — odbyło się uroczyste zebranie Prezydium 

ZG z udziałem zaproszonych gości, na którym złożyliśmy zasłużonemu 

Przewodniczącemu Towarzystwa gratulacje, wyrazy uznania i szacunku. 

VIII. Działalność oddziałów przejawiała się w organizacji konferencji nau- 

kowych, rozwijaniu akcji odczytowej, inicjowaniu badań naukowych, 

opracowywaniu monografii, zbieraniu eksplonatów do , Muzeum, jak rów- 

nież kolportażu „Sylwana” i innych wydawnictw. | 

Oddział Białystok był współorganizatorem dwóch konferencji: 

-— Stan i rozwój funkcji Puszczy Białowieskiej (wspólnie z Ośrodkiem 

Badań Naukowych w Białymstoku); 

— Zasady zagospodarowania i koncepcji urządzania lasów Puszczy Bia- 

łowieskiej (wspólnie z Komisją Przyrodniczych Podstaw Leśnictwa). 

Oddział organizował narady poświęcone ocenie rezultatów w zakresie 

zagospodarowania i rekonstrukcji gruntów zdegradowanych i odłogów 

przyjmowanych do zalesienia. Obsługiwał także wycieczki krajowe i za- 

graniczne poznające miejscowe lasy, opiniował wnioski w sprawie two- 

rzenia rezerwatów przyrody, aktywnie uczestniczył w obchodach „Dni 

lasu i zadrzewień”. 

Oddział Gdańsk ograniczał w zasadzie swą działalność do akcji odczytowej. 

Doc. K. Mą kosa wygłosił referat nt.: Zagrożenie i ochrona gleb leśnych; 

mgr A. Fudała nt.: Zagrożenie lasów Okręgu Toruńskiego ze strony 

szkodników pierwotnych i wtórnych. 

Oddział Lublin przejawiał dość znaczną aktywność. Wzrosła liczba człon- 

ków ze 144 do 163. W działalności wyróżniało się koło w Puławach. 

Członkowie Oddziału wzięli udział w opracowaniu projektu utworzenia 

Kazimierzowskiego Parku Krajakrazowego, wykazując stałe zaangażo- 

wanie w pracach w zakresie renowacji parku miejskiego, gospodarki 

w lesie komunalnym, ochrony zieleni miejskiej, jak również zagospo- 

darowania terenów zniszczonych przez erozję. Znaczne osiągnięcia ma 

również koło w Zwierzyńcu — przede wszystkim w akcji popularyzacji 

(odczyty, pogadanki). 

Zarząd Oddziału wspólnie z Okręgiem zorganizował konferencję nt.: 

Sposób zagospodarowania lasu w Nadleśnictwie Zwierzyniec i Postęp 

techniczny w leśnictwie, z udziałem prof. E. Kamińskiego z SGGW. 

Członkowie Oddziału przygotowali powierzchnie pokazowe i materiały 

informacyjne na trzydniową kcnferencję pokazową słuchaczy studium 

doktoranckiego SGGW. | | 

Oddział był również organizatorem objazdu terenowego wycieczki 

studentów Wydziału Leśnego Uniwersytetu w Monachium. Członkowie 
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Oddziału zebrali 106% złotych na ufundowanie kamienia pamiątko- 
wego ku czci Teodora Zielińskiego. 
Oddział Kraków zaktywizował działanie Koła Młodych, którego stan ewi- 
dencyjny wzrósł do 93 osób. Dzięki stworzeniu warunków przez admini- 
strację leśną oraz organizacje społeczne (PTL i SITLiD) udało się zorga- 
nizować dwa wyjazdy terenowe do Nadleśnictwa Nawojowa oraz do 
Puszczy Białowieskiej. | | 

Szczególnie intensywnie rozwija się w Oddziale akcja odczytowa, 
w której uczestniczyli: doc. K. Heymanowski — Obecna rola PTL 
w rozwoju leśnictwa na tle osiągnięć w tym zakresie w minionych okre- 
sach; mgr M. Mączyński — Wrażenia z pobytu w RFN grupy leśni- 
ków polskich; doc. W. Wachacki — Problemy ścinki drzew w wa- 
runkach ekstremalnie trudnych; doc. Z. Muszyński — Postęp tech- 
niczny w procesie pozyskiwania drewna; dr S. Antończyk -— Zago- 
spodarowanie lasów w Szwajcarii ze szczególnym podkreśleniem budow- 
nictwa drogowego; dr P. Paschalis i dr J. Kowalski — Lasy 
i leśnictwo w Indiach. 

Zarząd Oddziału wspólnie z Zarządem SITLiD organizują w drugiej 
połowie września konferencję terenową nt. zagospodarowania lasów 
uzdrowiskowo-klimatycznych, z referatami mgr. L. Kuliga i dr. 
J.Twaroga. 

Oddział w Łodzi zorganizował konferencję terenową nt.: Problemy zago- 
spodarowania lasu na przykładzie Nadleśnictwa Przysucha. Na tle kon- 
ferencji wyłoniły się następujące wnioski: 

l. Zebrani z niepokojem stwierdzają pogorszenie się jakości prac 
w zagospodarowaniu lasu; 

2. Odczuwa się wyraźny brak sił roboczych, ilość sprzętu jest nie- 
proporcjonalnie mała w stosunku do potrzeb, szczególnie w zakresie ciąg- 
ników gąsienicowych z usprzętowieniem niezbędnym do specjalistycz- 
nego przygotowania gleby; | | 

3. Liczne dotychczasowe zmiany organizacyjne i brak perspektywy 
na pełną stabilizację jednostek terenowych ujemnie wpływają na jako- 
Ściowe wyniki oraz powodują odpływ często dobrych pracowników do 
innych zawodów. 

Głównym referentem był dr $5. Barański. Zarząd Oddziału roz- 
winął również akcję referatową o następującej tematyce: Gospodarka 
leśna w Finlandii — mgr H. Baksalerski. Gospodarka leśna RFN — | 
dr T. Chodnik. Jodła olbrzymia wartościowym gatunkiem szybko ro- 
snącym — mgr G. Burzyński. Turystyczne zagospodarowanie lasu 
z uwzględnieniem ochrony środowiska — prof. F. Budniak. 
Oddział Olsztyn objął akcją odczytową następującą tematykę: Го 
Nowe kierunki produkcji szkółkarskiej — mgr R. Wolsk i, Zagadnienie 
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selekcji drzew lesnych na terenie OZLP — mgr A. Tomczyk; Zasady 

zagospodarowania lasów niepaństwowych — mgr A. Piątkowski. 

Oddział zorganizował konferencję terenową w Górowie Iławeckim nt.: 

Zagospodarowanie świerkowych drzewostanów negatywnych na siedli- 

skach lasowych. Uczestnicy konferencji ustosunkowali się w dyskusji 

m. in. do wielkości powierzchni zrębów, przyspieszania zabiegów pie- 

lęgnacyjnych, ograniczania szkód wyrządzanych przez zwierzynę oraz 

zaniechania tradycyjnych metod przygotowania gleby do odnowienia. 
Oddział Płock zorganizował dwie konferencje terenowe na następujące 

tematy: 

Wzrost produkcy jności drzewostanów Nadleśnictwa Płock; 

Problemy nasiennictwa i zakładania upraw pochodnych. 

Niektórzy członkowie Oddziału zorganizowani są w zespoły i pro- 

wadzą prace badawcze w ramach komisji zadrzewień nad plantacyjną 

uprawą topoli. 
Oddział Poznań szczególnie aktywnie rozwijał akcję referatową, m. in. na 

następujące tematy: 
Lasy i leśnictwo w Finlandii — prof. Zabielski; Problemy pozy- 

skiwania i transportu drewna na przykładzie Szwecji, Finlandii i Wę- 

gier — prof. M. Kubiak; Lasy i leśnictwo Wietnamu — mgr. 

J.Musiał © 
Oddział zorganizował w okresie sprawozdawczym konferencję regio- 

nalną nt. zagospodarowania Puszczy Noteckiej, którą wzbogacił i roz- 

winął na obecnej Sesji. Uczestniczył również aktywnie nad organizacją 

Muzeum Leśnictwa w Gołuchowie. 
Oddział Przemyśl zwiększył liczbę członków o 75, zorganizował konferencję 

na temat produkcji sadzonek pod folią (referent dr A. Gorzelak) wraz 

z pokazami na terenie Nadleśnictwa Krasiczyn. Akcją referatową objęto 

następujące zagadnienia: Intensywne cięcia pielęgnacyjne w drzewosta- 

nach bukowych podstawą zwiększenia przyrostu — mgr Mątusie- 

wicz, mgr A. Krafti mgr Z. Tokarz; 

Gospodarka leśna .i przemysł drzewny w południowo-wschodnim regionie 

kraju — mgr S. Kowalskii mgr Z. Tokarz; 

Udział produktów leśnych i przemysłu drzewnego w ogólnym eksporcie 

Kanady — prof. J. Solecki. 
W końcowym stadium opracowania znajduje się monografia jodły 

i buka w południowo-wschodniej części VI i VIII Krainy Przyrodniczo- 

leśnej. 
Oddział w Radomiu współuczestniczył w organizacji konferencji nt. Pro- 

blemy zagospodarowania lasu na przykładzie Nadleśnictwa Przysucha. 

Zorganizował z okazji 30-lecia działalności Oddziału Walne Zebranie 

członków, na którym referaty wygłosili: mgr M. Łozowski — 30 lat 
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działalności społecznej PTL w Radomiu; dr S. Barański — Zasłużeni 
działacze PTL dla lasów Kielecczyzny; dr B Szymański — Zmiany 
lesistości Kielecczyzny w XIX i XX wieku. Podczas Walnego Zebrania 
zorganizowano wystawę ponad 50 publikacji. Oddział patronuje roz- 
powszechnianiu hodowli modrzewia polskiego z najlepszych genetycznie 
i rodzimych drzewostanów, w Górach Świętokrzyskich oraz opiekuje się 
założonymi w latach 1956—1961 plantacjami nasiennymi tegoż gatunku 
z siewek. 

Oddział Szczecin rozwinął akcję odczytową o następującej tematyce: 
Tendencje rozwojowe leśnictwa Szwec ji 1 Finlandii ze szczególnym 
uwzględnieniem maszyn do pozyskania drewna w użytkowaniu rębnym; 
Propozycje perspektywicznych metod technologicznych pozyskania 
drewna w drzewostanach sosnowych. 

Oba referaty opracował prof. M. Kubiak. 
W programie przewiduje się zorganizowanie jeszcze dwóch odczytów 

na wybrane tematy gospodarcze oraz wycieczkę do NRD. 
Oddział Toruń kontynuował akcję odczytową, w której m. in. wzięli udział 
prof. F. Budniak (Wydajność pracy i postęp techniczny w leśnictwie) 
oraz prof. J. Solecki (Udział produktów leśnych i przemysłu drzewne- 
go w ogólnym eksporcie Kanady). Członkowie Oddziału zorganizowani 
w kołach kontynuują pracę związaną z organizacją produkcji i technolo- 
glą procesów produkcyjnych w leśnictwie oraz wykorzystaniem kory 
sosnowej w uprawach leśnych. | 
Oddział Wrocław. rozwijał akcję odczytową: mgr G.Burzyński — 
Jedlica olbrzymia wartościowym gatunkiem drzew szybko rosnących, 
mgr A. Nowakowski — Analiza wartości w leśnictwie oraz mgr 
K. Toka — Budownictwo leśne na tle gospodarki leśnej na Węgrzech. 

Oddział organizował konferencje terenowe m. in. nt.: nawożenia lasu, 
intensyfikacji cięć pielęgnacyjnych, włączył się czynnie do organizowa- 
nia obchodów Dnia Lasu i Zadrzewień. | 
Oddział Warszawa zorganizował trzy spotkania dyskusyjne na następujące 
tematy: Aktualna problematyka w organizacji lasów państwowych (inż. 
R. Wacław); Rola przemysłu drzewnego w handlu zagranicznym Ka- 
nady (prof. J. Solecki) oraz Zagadnienie transportu leśnego i składnic 
spedycyjnych (mgr C. Dąbrowski). ° 

Podsumowując działalność Towarzystwa w okresie sprawozdawczym 
chciałbym wskazać na wysiłek wszystkich członków w realizację zadań 
statutowych. Doceniając rolę PTL w środowisku leśników i drzewiarzy 
Rada Państwa przyznała działaczom 2 odznaczenia państwowe, a Mini- 
ster Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego wyróżnił 10 członków PTL odzna- 
ką Zasłużony dla Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego. 

Tadeusz Partyka 
~ 
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